
munitat cient́ıfica. També es fa una demanda
de simplificació de procediments, tant de sol-
licitud com de seguiment de les convocatòries
europees. Finalment, es demana que s’incorpo-
rin matemàtics a les comissions consultores de
la Comissió Europea.

Aquest rol d’influència en l’esfera pública és
molt rellevant ja que, en un context econòmic
delicat com l’actual, de vegades la pressió de
les societats i de la comunitat matemàtica pot
tenir un paper no menyspreable, com en el cas
recent de l’Institut Erwin Schödinger de Viena,

que va ser amenaçat de tancament pel Govern
austŕıac el novembre passat. Finalment s’ha evi-
tat el pitjor escenari i s’ha arribat a un acord
que convertirà l’Institut en un centre de recerca
de la Universitat de Viena, amb un finançament
garantit com a mı́nim fins al 2014.

Us podeu fer socis de l’EMS amb un preu
especial si sou socis de la Societat Catala-
na de Matemàtiques. Els estudiants de docto-
rat tenen la inscripció gratüıta el primer any.
Per a més informació: http://www.euro-math-
soc.eu/membership.html#phdstudent.

Quim Ortega
UB

Reunió dels presidents de les societats matemàtiques de l’EMS
Bilbao, 7 i 8 de maig de 2011

Els participants davant el museu Guggenheim.

Un cop l’any, des d’en fa quatre, l’EMS orga-
nitza una reunió dels presidents de les societats
matemàtiques que en són membres. Aquest any
s’ha realitzat a Bilbao, durant els dies 7 i 8
de maig, per invitació de la Real Sociedad Ma-
temàtica Española (RSME), que n’ha estat una
amfitriona acollidora i ben organitzada, amb
motiu de la celebració del seu centenari. La reu-
nió va aplegar una quarantena d’assistents que
representaven unes trenta societats, entre ells el
president de la SCM.

Sota la presidència de Marta Sanz-Solé, la
reunió va servir per a posar les societats al cor-
rent de les activitats que duu a terme l’EMS en
tots els seus àmbits d’actuació i també per a es-
tablir o reforçar els vincles tranversals entre les

societats. L’ordre del dia va ser intens, i es van
tocar diversos temes que són importants per a
l’EMS i per a la comunitat matemàtica europea.
La descripció detallada dels temes tractats i les
presentacions que es van fer es pot trobar a la
pàgina web de l’EMS. Però aqúı en destacarem
alguns, que poden ser d’interès més general.

Es va donar informació detallada sobre el
posicionament de l’EMS amb relació al proper
programa marc (PM), i en general sobre les con-
tribucions a la recerca de la Comissió Europea
(CE). Aquest posicionament inclou dos punts
que volem comentar especialment. En primer
lloc, la petició que les matemàtiques apareguin
com una prioritat independent en el proper PM.
S’entén que un suport ampli a la recerca a Eu-
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ropa no pot menystenir la ciència que subminis-
tra el llenguatge, els mètodes i els instruments
usats en la pràctica totalitat de les activitats
cient́ıfiques i tecnològiques. I en segon lloc, la
petició que la CE doni suport a la creació d’un
Institut Europeu de Matemàtiques per a la In-
novació, una plataforma de cooperació entre el
món acadèmic i el món industrial dirigida a fer
créixer la innovació industrial i la participació en
els reptes socials i a fomentar nous desenvolupa-
ments i aplicacions d’àrees bàsiques i emergents
de les matemàtiques.

També es van explicar les accions de l’EMS
dirigides a fer créixer el nombre de membres i a
facilitar la comunicació amb aquests. En aquest
sentit s’ha fet arribar una invitació a tots els
departaments de matemàtiques d’Europa per-
què se’n facin membres institucionals. Com a
continuació d’aquesta poĺıtica, també és el mo-
ment de recordar la decisió recent de l’EMS de
convidar els estudiants de doctorat a fer-se’n
socis de manera gratüıta durant un any.

Rolf Jeltsch va fer una presentació de l’In-
ternational Council for Industrial and Applied

Mathematics (ICIAM), va anunciar la conferèn-
cia ICIAM 2011 i va explicar l’estat actual del
grup de treball ICIAM-IMU sobre mesures bibli-
omètriques. Aquest és un tema polèmic, sobre
el qual l’esmentat grup de treball ja fa anys
que emet opinions cŕıtiques. La relació entre
els ı́ndexs d’impacte i altres factors de qualitat,
com ara les enquestes entre usuaris, donen lloc
a resultats que produeixen més interrogants que
no pas respostes. La presidenta Sanz-Solé va
expressar el desig de l’EMS d’involucrar-se en
les discussions sobre aquest tema.

Finalment volem destacar la presentació de
Stefan Jackowski, president de la Societat Polo-
nesa de Matemàtiques, de l’estat de la prepara-
ció del Sisè Congrés Europeu de Matemàtiques,
que se celebrarà a Cracòvia (Polònia), del 2 al 7
de juliol de 2012. En la seva presentació va enco-
ratjar els presidents presents a fer esforços per
a aconseguir la màxima participació dels seus
associats en el congrés, ja sigui amb la simple
assistència individual o amb la preparació de
minisimposis o de conferències satèl.lit.

Joan de Solà-Morales
President de la SCM

Noticiari

II Trobada de Societats d’Educació Matemàtica de parla catalana
Benicàssim, 12 i 13 de març de 2011

Els dies 12 i 13 de març de 2011 va tenir lloc a
Benicàssim la II Trobada de Societats de Ma-
temàtiques de Parla Catalana. Hi van assistir
companys i companyes de la Societat Balear
de Matemàtiques (SBM-XEIX), de la Societat
d’Educació Matemàtica Al-Khwarizmi de la Co-
munitat Valenciana (SEMCV) (que n’eren els
organitzadors), de l’Associació de Barcelona per
a l’Estudi i l’Aprenentatge de les Matemàti-
ques (ABEAM), de l’Associació d’Ensenyants
de Matemàtiques de les Comarques Gironines
(ADEMGI), Asociació de Professors i Mestres de
Matemàtiques (APAMMS), de l’Associació de
Professors de Matemàtiques de les Comarques
Meridionals (APMCM) i de la FEEMCAT.

Els companys de la SEMCV ens havien pre-
parat un programa ben atractiu en què tingue-
ren cabuda els aspectes paisatǵıstics, històrics,
matemàtics, gastronòmics, etc.

Participants de la II Trobada.
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